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مهلت استفاده از گذرنامه موقت برای ورود به عراق پایان یافت
وزیر کشور: 

وزیر کشــور گفت: فرصت خروج از مرزها با گذرنامه تمدید شده 
یــا گذر نامه موقت مرزی از صبح اربعین پایان یافته اســت.احمد 
وحیدی وزیر کشــور گفت: تردد زوار در همه مرزها بسیار خوب و 
روان است. بیش از ۳ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر عازم عراق شده اند 
که از این تعداد ۲ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر هم به کشــور بازگشته 
اند. وزیر کشــور اضافه کرد: با توجه بــه تمهیدات در نظر گرفته 

شده، تقریباً متوسط معطلی مسافران تا پیدا کردن وسیله نقلیه ۲۰ 
دقیقه اســت که این عدد در گذشته بیش از یک روز معطلی بود.
وحیدی همچنین اعلام کرد: فرصــت خروج از مرزها با گذرنامه 
تمدید شــده یا گــذر نامه موقت مرزی از صبــح اربعین به پایان 
رسیده است، اما بازگشت زواری که با این شرایط در عراق حضور 
دارند، بلامانع است. وی درباره تمهیدات در نظر گرفته شده برای 

موج برگشت زائران نیز گفت: ما برای تسهیل بازگشت زوار عزیز 
خودروهایــی را به داخل عراق اعزام کردیم تا بخشــی از حمل و 
نقل را به عهده بگیرند.وزیر کشــور ادامه داد: همچنین بلافاصله 
افرادی را که قصد اســتفاده از راه آهن داشتند پس از عبور از مرز 
به ایســتگاه های راه آهن منتقل کردیم و افرادی که با خودروی 

شخصی آمدند به سمت ماشین شخصی شان هدایت کردیم.

جامعه

اخبار کوتاه 

   نسرین هزاره مقدم
اول باید زیرساخت ها و امکانات را فراهم می کردند بعد دفترچه های 
بیمه را حــذف می کردند؛ در این اوضاع کــه هزینه های درمان از 

همیشه بیشتر است، حذف دفترچه های بیمه کار درستی نبود.
براســاس اعلام نمایندگان مجلس، بخشی از تحقیق و تفحص 
سازمان تامین اجتماعی، روندی که در مردادماه در مجلس کلید 
خورده، به مسائل درمانی بیمه شدگان و به طور مشخص خدمات 
Paperless یــا بدون کاغذ اختصاص دارد؛ در شــرایطی که 
هزینه هــای درمان به علت حذف ارز یارانــه ای افزایش یافته و 
بیمه شدگان تامین اجتماعی –چه کارگران و چه بازنشستگان- 
بیش از هر زمانی به بیمه درمانی نیازمندند، چقدر زیرساخت های 
حذف دفترچه های درمانی فراهم است؛ چقدر بخش های مختلف 
درمان به خصوص بخش خصوصی با الکترونیکی شــدن بیمه 

درمانی همراهی می کنند؟
به نظر می رسد که نمایندگان مجلس آماده شدن زیرساخت های 
حذف دفترچه های درمانی بیمه شــدگان تامین اجتماعی را باور 
ندارند و از همین روی، بررســی مساله را جزو محورهای اصلی 
تحقیق و تفحــص از ســازمان تامین اجتماعی قــرار داده اند؛ 
مشــاهدات عینی و پیگیری های ما از کارگران و بازنشســتگان 

نقاط مختلف کشور نیز همین مساله را اثبات می کند.
در کلانشــهر تهران، به دلیل ساده ی »قطعی مدام اینترنت« و 
کندی آن، اســتفاده از خدمات درمانیِ بدون دفترچه، در بسیاری 
از مراکــز درمانی به خصــوص مراکز درمانی شــلوغ و پرتردد 
امکانپذیر نیست؛ در آزمایشــگاه های طبی گوشه و کنار شهر و 
در کلینیک های درمانی، معمولًا صف طویلی پشت میز پذیرش 

شکل می گیرد و گاه و بیگاه نت قطع می شود؛ در چنین شرایطی، 
بیماران بدحال که مثلًا با درد کلیه شــدید دست به گریبان اند و 
توان ایســتادن در صف به انتظار وصل شدن اینترنت را ندارند، 
اجبــاراً دو واکنش نشــان می دهند؛ گروهی کــه توان پرداخت 
خدمــات آزاد را دارنــد، عطای بیمه را به لقــای انتظار طولانی 
می بخشــند و پول آزمایش ها را از جیب می پردازند، این گروه در 
بین کارگران بیمه شــده در اقلیت مطلق هستند. اما گروهی که 

هم بیمه پایه دارند و هم بیمه تکمیلی و از قضا برای هر دو اینها 
هزینه های ســنگین پرداخته اند و البته اســتطاعت مالی چندانی 
ندارند، مجبور می شــوند ســاعت ها با حال خراب و تحمل درد 
منتظر بمانند یا شــهر را برای یافتن آزمایشگاهی که اینترنتش 

قطع نباشد، زیر پا بگذارند!
این شرایط مشــاهدات عینی ما در پایتخت و کلانشهرهاست؛ به 
دلیل حذف دفترچه هــای بیمه، کار پذیرش طولانی تر و صف های 

مراجعان به شدت طویل تر شــده است؛ اگر نخواهی چند ساعت و 
یا گاهی نصف روز برای دریافت خدمات بیمه ای منتظر بمانی، باید 
کل هزینه را از جیب بدهی؛ و این مساله دردناک تر می شود وقتی در 
نظر می گیریم که بیمه شده هر ماه یک سوم حقوقش را به صندوق 
تامین اجتماعی می دهد تا نهُ/بیســت و هفتم آن صرف درمان شود 
به این امید که سالی چندبار که مریض شد، بتواند از خدمات بیمه ای 
استفاده کند. البته بالا رفتن هزینه ها به دلیل تورم سنگین و حذف 
ارز دولتی، سطح پوشش بیمه پایه تامین اجتماعی را در مواردی به 
زیر ۲۰ درصد رسانده؛ بنابراین اگر بیمه تکمیلی نداشته باشی، این 
سوال اساسی پیش می آید که برای ۲۰ درصد هزینه کمتر، چرا باید 
چند ساعت در صف بایستی؛ بعد از چند ساعت انتظار و خستگی در 
شرایط بیماری، به جای یک میلیون تومان مثلا باید ۸۵۰ هزار تومان 

بدهی، آیا این واقعاً عادلانه است؟!
از شــهرهای بزرگ که بگذریم و به سمت مناطق محروم جلو 
برویم، اوضاع نگران کننده تر می شــود؛ در بسیاری از مناطق کم 
برخوردار، اولًا زیرســاخت های الکترونیک در سطح شهر فراهم 
نیســت و ثانیاً بســیاری از مراکز درمانیِ بخــش خصوصی به 
خصوص مطب های پزشــکان، به بهانــه ی اینکه »نت نداریم« 
یا »کامپیوترمان خراب است«، قراردادهای خود را با بیمه پایه و 

بیمه گذار تکمیلی ملغی کرده اند.
نیما، یک کارگر بیمه شــده در زاهدان سیســتان و بلوچستان 
اســت؛ او نیز فقدان زیرســاخت های حذف دفترچه های بیمه در 
شــهر محروم زاهدان را تایید می کند: »خیلی جاها وقتی مراجعه 
می کنی می گویند اینترنــت نداریم؛ مراکز درمانی بزرگ هم که 
اینترنــت دارند، ظاهراً خیلی وقت ها نت آن ها قطع اســت؛ این 

طبیعی اســت؛ در شهری که بسیاری از خدمات ساده تر مثل آب 
آشــامیدنی به سختی به مردم ارائه می شود، چطور می شود توقع 
داشت همیشه اینترنت برای درمانِ بیمه شدگان کم درآمد برقرار 
باشــد؛ با خودشــان چه فکری کرده اند که نسخه الکترونیک را 

درسراسر کشور اجباری کرده اند؟!«
 Out Of به نظر می رســد در شــرایطی که در ســال جدید
Pocket یــا همان پرداخت از جیب مــردم به دلیل حذف ارز 
دولتی و تورم ســنگین بخش درمان افزایش یافته، مساله حذف 
دفترچه هــای بیمه اوضاع را حادتر کرده اســت؛ بیمه شــدگان 
در تهــران و مناطق برخوردار با صف هــای طولانی پذیرش و 
کندی ســنگین کار مواجهند و در مناطق کم برخوردار با فقدان 
زیرساخت های اینترنت و نبودن امکانات؛ اگر مجموع هزینه بیمه 
پایه و تکمیلی را در نظر بگیریم، یک بازنشســته ماهی چند صد 
هــزار تومان بابت بیمه درمانی می پــردازد تا خیالش از دریافت 
خدمات راحت باشد؛ با این شرایطی که می بینیم آیا این پول های 
ســنگینی که هر ماه پرداخت می شود، به کار بیمه شده می آید؛ 
آیا می تواند از دریافت درمان رایگان و شایسته مطمئن باشد؛ آیا 
می تواند داروهای بیماری های خاص را تهیه کند و آزمایش های 

پزشکی را سر موقع به انجام برساند؟
درمان بیمه شدگان کارگری، مشــکلات و کاستی های بسیار دارد 
که حذف دفترچه های کاغذی این نواقص را تشــدید کرده است؛ در 
نهایت آیا تحقیق و تفحص از سازمان تامین اجتماعی واقعاً می تواند به 
این نتیجه برسد که هنوز زیرساختهای الکترونیک در سراسر کشور به 
 Paperless خصوص در مناطق محروم فراهم نیست و این ماجرای

باید به عقب برگردد و اول مقدمات کار اندیشیده شود؟

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی تشریح کرد:

جزییات پرداخت مطالبات مراکز طرف 
قرارداد تامین اجتماعی

مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی آخرین جزئیات پرداخت 
مطالبات مراکز طرف قــرارداد و داروخانه ها در طرح دارویار 

و... را اعلام کرد.
میرهاشم موسوی در خصوص پرداخت مطالبات داروخانه ها 
گفــت: مطالبات داروخانه ها در تمامی نســخه الکترونیک تا 
پایان تیرماه تســویه شده اســت و با طرح دارویار همراهی 

کامل صورت گرفته است.
وی تاکید کرد: در نســخه غیر الکترونیک، مطالبات ۳ ماه 
اول ســال جاری را تســویه کردیم یعنی ماه های فروردین، 
اردیبهشت و خرداد تسویه شده است و مطالبه دیگری نداریم.

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی گفت: در رابطه با طرح 
پزشــک خانواده و نظام ارجاع تــا پایان خرداد ۱۴۰۱ تمامی 
مطالبات تســویه شده است اما در مراکز دانشگاهی توانستیم 
تا پایان مهرماه ۱۴۰۰ مطالبات مراکز طرف قرارداد تســویه 
کنیم که البته با پیگیری های انجام شــده و جلسه که هفته 
گذشته با معاون اول رئیس جمهور برگزار شد قرار شد بخشی 
از مطالبات ما را در قالب ســهام واگذار کنند تا بتوانیم بدهی 

به مراکز طرف قرارداد را سرعت ببخشیم.
به گفته موسوی، وزیر اقتصاد مکاتبات خوبی تاکنون انجام 
داده و پیگیری های انجام شــده و به محض اینکه ســهام 
به دســت ما برسد و نقدینگی داشــته باشیم مطالبات مراکز 

دانشگاهی را نیز تسویه خواهیم کرد.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی اظهار داشت: در بخش 
خصوصی و غیر دانشگاهی نیز وضعیت پرداخت مطالبات ما 
خوب اســت البته صفر نیســت چون همچنان در حال تولید 
اســت اما در مراکز دانشــگاهی فاصله چند ماهه وجود دارد 
که انشاالله با همکاری میان سازمان برنامه و بودجه و وزارت 

بهداشت بتوانیم زودتر آنها را تسویه کنیم.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران مطرح کرد؛

نقش مهر بر دیوارهای مدارس می نشیند
مدیرعامل سازمان زیباسازی شــهر تهران گفت: همزمان 
با فرارســیدن مهرماه و آغاز ســال جدید تحصیلی، سازمان 
زیباســازی شــهر تهران طرح نقش مهر را روی دیوارهای 

مدارس مناطق ۲۲ گانه تهران اجرا می کند.
رضا صیادی مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران گفت: 
همزمان با فرارســیدن مهرماه و آغاز ســال جدید تحصیلی، 
سازمان زیباسازی شهر تهران به منظور بهبود فضای بصری 
شهر و افزایش شور و نشاط دانش آموزان، طرح نقش مهر را 

روی دیوارهای مدارس مناطق ۲۲ گانه تهران اجرا می کند.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه نقاشی دیواری شیوه ای ایده 
آل برای زیباسازی فضای مدارس است که می تواند بر روحیه 
جمعی و نشــاط اجتماعی دانش آموزان اثر به سزایی داشته 
باشــد؛ این ســازمان با برگزاری طرح نقش مهر به استقبال 

سال تحصیلی جدید رفته است.
صیادی با اشــاره به اینکه مدارس در سال تحصیلی جدید 
پس از ســه سال و گذشــتن از بحران بیماری کرونا، مجدداً 
پذیرای دانش آموزان عزیز اســت، گفت: سازمان زیباسازی 
شهر تهران به منظور دســت یابی به طرح های فاخر، پس از 
انتشــار فراخوانی از هنرمندان حوزه نقاشــی دیواری دعوت 
به همکاری کرد که ۱۹۴ شــرکت کننده بــا ۵۰۴ طرح در 
ایــن فراخوان حضــور یافتند. به گفته مدیر عامل ســازمان 
زیباسازی شهر تهران، در ۲۵ مردادماه از میان آثار رسیده به 
این ســازمان، ۱۰۷ طرح از ۸۱ هنرمند پس از داوری توسط 
محمد زروئی نصرآبادی، انوش امین الهی و محسن ناصریان 
برای اکران روی دیوارهای مدارس مقاطع مختلف تحصیلی 
انتخاب شــدند.صیادی با بیان اینکه اجرای ۶۳ طرح از این 
طرح ها توسط سازمان زیباســازی انجام می شود، گفت: ۶۶ 
طرح در اختیار مناطق ۲۲ گانه قرار گرفته اســت که دســت 
کم یک طرح در هر منطقه اکران می شود. همچنین برخی از 
آثار فاخر و برگزیده چند بار در مناطق مختلف اجرا می شوند.
وی افزود: از میان ۶۳ طرح اجرا شــده توســط ســازمان 
زیباسازی شهر تهران، ۳۷ طرح به مدارس پسرانه و ۲۶ طرح 

به مدارس دخترانه اختصاص یافته است.

افزایش پرداخت از جیب بیمه شدگان در سال جاری؛

بهانه متداول پزشکان؛ نت نداریم

در روز اربعین حســینی فاز اول پروژه کتابت قرآن با عنوان کتابت قرآن توسط 
جاماندگان اربعین حســینی به اجرا درآمد و حدود هزار نفر از عاشقان قرآن و اهل 
بیت علیهم السلام در این برنامه که در قدمگاه صالحیه تجریش برگزار شد شرکت 
نمودند. دکتر اســماعیل رهدار رئیس ستاد کتابت نور در سایه شمس الشموس با 
بیان موارد فوق افزود برای ایجاد انس بیشــتر مردم با قرآن که از تاکیدات رهبر 
فرزانه انقلاب است، کتابت قرآن را از سال ۱۳۸۷ به صورت جدی و برنامه ریزی 
شده برای اقشــار مختلف مردم و خوشنویسان شروع کردیم چراکه اعتقاد داریم 
کتابت قرآن باعث ســازندگی روحی و معنوی انسان می شود. دکتر رهدار ادامه 
داد: در این برنامه که قرآن در صفحات ســه خطی طراحی شــده ، مردم با ظاهر 
اجتماعی و تحصیلات و سن و جنسیت مختلف  ، ۳ خط از قرآن کریم را کتابت 
نموده و ثواب آن را به امام زمان )عج( اهدا نمودند و توصیه شد تا از امروز روزانه 
یک صفحه از قرآن را به نیت ســلامتی امام زمان )عج( قرائت کنند تا یک ختم 
کامل قرآن نیز صورت پذیرد.مسئول برگزاری این برنامه ادامه داد: این قرآن دارای 
۳۰۱۲ صفحه میباشــند و به معنای مشارکت ۳۰۱۲ نفر از اقشار مختلف مردم در 
این کتابت است که فاز اول آن در منطقه تجریش با حدود ۱۰۰۰ نفر از دوستداران 
قرآن و اهل بیت علیهم السلام اجرا گردید و و ۲ فاز باقیمانده در مناسبتهای پیش 
رو با جامعه هدفهای مردمی برگزار خواهد شدعلیرضا جبار حمیدی ، دبیر شورایاری 
تجریش نیز این کار را یک پروژه فرهنگی بزرگ در جهت فراگیری بیشتر قرآن 
در زندگی مردم دانست و بیان کرد: از نکات جالب توجه در این مراسم کتابت یک 
دختر خانم ۱۰ ساله از گروه کودکان کار بعنوان اولین کاتب این مراسم بود و حتی 
خانم مسن کارتن خواب نیز یک صفحه از این قرآن را کتابت کردند.حمیدی ادامه 
داد : شــورایاری تجریش همیشه در برگزاری این مراسمات پیش قدم بوده است 
و ابراز امیدواری کرد متولیان فرهنگی منطقه نیز در این برنامه ها پایکار باشند نه 

نظاره گر. وی ادامه داد برای هریک از شــرکت کنندگان در این برنامه فرهنگی 
، تقدیرنامه ای از طرف ســتاد کتابت نور در ســایه شمس الشموس و شورایاری 
تجریش در نظر گرفته شــده بود که در همان روز اربعین از طریق پیام رسانهای 
اجتماعی فضای مجازی برای کاتبان ارسال گردید. در این برنامه هیئت متوسلین 
به امام حسن مجتبی علیه السلام ، شورایاری تجریش ،گروه جهادی امداد معلول 
، ســرای محله تجریش و گروه جهادی شمس)شهدای مدافع سلامت( با ستاد 
کتابت نور در سایه شمس الشموس همکاری نمودند.شایان ذکر است که کتابت 
جمعی قرآن با خط تحریری توسط ستاد کتابت نور در سایه شمس الشموس برای 
گروه های مختلف مردمی نظیر زائران پیاده امام رضا علیه السلام ، خدام رضوی 
، فرهنگیان ، دانشجویان و طلاب و ... صورت گرفته است و مصحف های کتابت 
شده به آستان های مقدس امام علی علیه السلام، امام حسین علیه السلام ، امام 
رضا علیه السلام، امام هادی و امام حسن عسکری علیهما السلام اهدا شده است.

ایجاد بندها و ســدهای خاکی در حوزه های آبریز بالادســت تالاب کویری 
میقان اراک، حفر بیش از اندازه چاه های مجاز و غیرمجاز و برداشت های بی 
رویه منابع آبی، ایجاد کشــتزارها و مزارع کشاورزی آب بر در اطراف تالاب، 
از مهم ترین رخدادهایی اســت که به کم آب تر شــدن تالاب کویری میقان 

اراک دامن می زند.
از سوی دیگر فعالیت های صنعتی از جمله شرکت معدنی املاح ایران برداشت 
های بی رویه مواد معدنی از قلب تالاب توســط این شرکت، اکوسیستم منطقه را 

با چالش مواجه کرده است.
مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان اراک با اشاره به اینکه در خصوص 
تالاب میقان همواره ۲ موضوع باید مدنظر قرار گیرد، گفت: موضوع اول از آنجا که 
روی سخن در رابطه با تالاب است، در درجه نخست باید به آب تالاب بیندیشیم و 
بدون رعایت حق آبه تالاب میقان، موجودیت تالاب در خطر است که این موضوع 
در خصوص همه تالابها موضوعیت دارد. اما موضوع دوم که خاص تالاب میقان 
است آسیب هایی است که به واســطه فعالیت های شرکت معدنی املاح ایران به 

تالاب وارد می شود.
حمید اخوان  افزود: در موضوع آب تالاب نیز از ۲ وجه می توان به مســئله نگاه 
کرد؛ یک وجه مسئله و جنبه طبیعی و اقلیمی و خشکسالی هایی است که با آن 
مواجه هســتیم. تالاب میقان یک تالاب فصلی در اراک است که در طول حیات 
خود کمابیش با این شرایط وفق پیدا کرده است. به هر حال چالش های اقلیمی از 
گذشته وجود داشته و همچنان ادامه دارد و بعضاً نیز تشدید شده اما در این شرایط 
به جای انجام اقدامات حفاظتی بیشتر جهت سازگاری با اقلیم شاهد عوامل دست 
ساز و مصنوعی هستیم که باعث شده حق آبه طبیعی تالاب نیز از آن دریغ شده و 

دخالت های انسانی غیرمنطقی و غیرعقلانی موجب تشدید بحران شود.

وی ادامه داد: یکی از عوامل انســانی این است که حق آبه تالاب میقان رعایت 
نمی شود و بندها و سدهای خاکی در بالادست احداث شده است که تغییراتی را در 
الگوی مصرف و نوع کاربری های زمین های بالادست ایجاد می کند که برخی 
از ایــن مصارف نه تنها ضروت ندارد، بلکه از لحاظ اقتصادی نیز مقرون به صرفه 
نیست. خروجی این فرایند در پایین دست، خشک شدن تالاب میقان اراک است.

مدیرعامل مؤسسه محیط زیستی سبزاندیشان اراک اظهار داشت: چنین اقدامات 
دست ساز و دخالت های انسانی در فرایند طبیعی، اکوسیستم تالاب را دچار یک 
بیماری کرده که می خواهند این بیماری را با یک مسکن موقت به نام پساب تصفیه 
خانه درمان کنند. در صورتی که می دانیم مســکن ها، درمان دائم بیماری نبوده 
و تنها به صورت موقت و برای تحمل درد در کوتاه مدت مورد اســتفاده قرار می 
گیرند. درمان بیماری تالاب میقان فرایند دیگری است و باید با عوامل طبیعی برای 

آن راهکار دائمی پیدا کرد.

هدف از کتابت قرآن سازندگی روحی و 
معنوی انسان است

صدای زنگ خطر نابودی 
تالاب میقان

رئیس اتحادیه فروشــندگان نوشــت افزار خاطر 
نشــان کرد: قیمت کاغذ جدید وارداتی دریک ماه 
اخیر حــدود ۲۰ تا ۳۰ درصد گــران و به تبع آن 
قیمت دفتر نیز افزایشــی شــد دلیل این افزایش 
قیمت را می توان به افزایش نرخ کاغذ در بازارهای 

جهانی و افزایش نرخ حمل و نقل نسبت داد.
موسی فرزانیان با اشــاره به افزایش تقاضا برای 
خرید لوازم تحریر در آســتانه بازگشــایی مدارس، 
گفت: در ۲ ســال گذشته همه گیری بیماری کرونا 
باعث تعطیلی مدارس شــد از این رو در این مدت 
بــازار لوازم تحریر رونقی خاصی نداشــت؛ اما بعد 
از اعلام رســمی بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها 
درخواست برای خرید این اقلام افزایش پیدا کرد.

وی بــا بیان اینکه تولید لوزام تحریر در ۲ ســال 
تعطیلی مــدارس ۷۰ درصــد افت کــرد، افزود: 
سیســتم تولید، توزیع و خرید لوزام تحریر فصلی 
اســت به این معنا که تولیدکننده باید در یک بازه 

زمانی مشــخص یعنــی در ماه هــای فروردین و 
اردیبهشــت تولید و این اقلام را انبار کند تا بنکدار 
و عمده فروش بتواند در ماه های تیر و مرداد خرید 

و در بازار توزیع کند.

این فعال صنفــی ادامه داد: تکلیف بازگشــایی 
مدارس در مرداد ســال جاری مشــخص شد؛ از 
این رو تولیدکنندگان در شیفت کاری اقدام به تولید 

کردند.

رئیس اتحادیه فروشــندگان نوشت افزار با اشاره به 
ســرمایه گذاری مناســب در تولید خودکار، گفت: در 
داخل کشــور خودکار به میزان نیاز تولید می شود از 
این رو افزایش نرخ ایــن قلم کالا بنا به تورم موجود 
در کشور حدود ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش پیدا کرد. اما 
شرایط برای تولید مداد متفاوت است چراکه بخشی از 
مواد اولیه آن وارداتی است از این رو قیمت انواع مداد 
در سال جاری نسبت به سال گذشته حدود ۳۰ تا ۳۵ 

درصد تغییر قیمت را تجربه کرد.
فرزانیان بــازار کاغذ ایران را در انحصار هندی ها 
معرفی کرد و افزود: مــاده اصلی تولید دفتر کاغذ 
اســت و از آنجایی که کاغذ جزو کالاهای وارداتی 
اســت و دریک ماه اخیر حــدود ۲۰ تا ۳۰ درصد 
قیمت آن گران شــد به تبع قیمت دفتر نیز ۳۰ تا 
۳۵ درصد افزایش قیمــت را در بازار تجربه کرد؛ 
دلیل این افزایش قیمت را می توان به افزایش نرخ 
کاغذ در بازارهای جهانــی و افزایش نرخ حمل و 

نقل نسبت داد.
وی عرضــه ماژیک به صورت قاچــاق در بازار را 
تاییــد کرد و افزود: ماژیک در داخل کشــور تولید 
نمی شــود و چنــد کارخانه داخلی اقــدام به تولید 
ماژیــک و وایت بورد می کنند کــه این کارخانه ها 
تــوان تولید ۳۰ درصد از نیاز بــازار را دارند و این 
کمبود زمینه ها را برای قاچاق این قلم کالا هموار 

کرده است.
به گفته این فعال صنفی؛ قاچاق در زمینه خودکار 
صفر است. اما در بخش مداد و دفتر کالای قاچاق 
وجــود دارد و مدادهای قاچاق موجود در بازار همه 

چینی هستند.
فرزانیــان با بیان اینکه کاهــش حجم نقدینگی 
روند ادامه کار را برای تولیدکنندگان دشــوار کرده 
اســت، اذعان کرد: قیمت اجناس گران شــده از 
این روتولیدکننــده توان مالی تولید در حجم زیاد و 

انبار کردن آن را ندارد.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گفت: از ابتدای صفر تاکنون تعداد 
۳ میلیون و ۲۶۲ هزار و ۲۰۱ نفر از زائران از کشــور خارج شــدند و 
تعداد ۲ میلیون و ۶۵۴ هزار و ۳۰۰ نفر به کشــور بازگشته اند. سردار 
ســید کمال هادیانفر گفت: روند بازگشت زائران از ۱۸ شهریور آغاز 
شــده و همچنان ادامه دارد، اوج بازگشــت ها در روز چهارشنبه ۲۳ 
شهریور بوده است که به عنوان مثال ۲۸۵ هزار زائر از مرز مهران به 
کشــور وارد شده اند. وی با بیان اینکه در طرح های ترافیکی اربعین 
پیش بینی شــده بود برخی از جاده ها مانند مهران-ایلام یکطرفه 

شود، گفت: قرار بود که برخی از محورها یکطرفه شود اما با مدیریت 
خوبی که انجام شــد هیچ کدام از محورها یکطرفه نشــد و تمامی 
معابر دو طرفه فعال بودند.هادیانفر با بیان اینکه ۹۰ درصد ترددها در 
محور مهران به ایلام است و تنها ۱۰ درصد در محور مقابلش است، 
گفت: در این محور چه در مســیر رفت و چه در مسیر برگشت هیچ 
محدودیتی نداشتیم و تنها کامیون ها و تریلی ها ورودشان ممنوع بود.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی گفت: از ابتدای صفر تا کنون تعداد 
۳ میلیون و ۲۶۲ هزار و ۲۰۱ نفر از زائران از کشور خارج شدند و تعداد 

۲ میلیون و ۶۵۴ هزار و ۳۰۰ نفر به کشور بازگشته اند که در نتیجه 
می توان گفت ۲۵ درصد از زائران هنوز در کربلا و نجف هســتند.

وی با بیان اینکه هیچ کدام از زائران مشــکلی برای تأمین اتوبوس 
برای بازگشت به شهرهایشان نداشته اند، گفت: در نظر داشتیم که 
در صــورت ازدیاد جمعیت اتوبوس ها تا همدان بروند و برگردند که 
خوشــبختانه به دلیل اینکه تعداد اتوبوس ها برای جابه جایی زائران 
به اندازه کافی بود اتوبوس ها توانستند به شهرهای مقصدشان مانند 
مشهد، اصفهان و شیراز بروند.هادیانفر با بیان اینکه خواب آلودگی 

و خستگی عامل اصلی تصادفات در محورهای اربعینی است، گفت: 
تا به این لحظه بر اســاس آمار ســرصحنه تصادف می تواند گفت 
تصادفات فوتی ۱۷ درصد نسبت به مدت مشابه در سال ۹۸ کاهش 
داشته است.رئیس پلیس راهور فراجا با بیان اینکه ۶۵ درصد از زائران 
با خودروهای شخصی به پایانه های مرزی مراجعه کردند، گفت: تا به 
امروز ۱۳ و نیم میلیون تردد در ۲ هزار و ۶۰۰ کیلومتر محور اربعینی 
ثبت شده است. وی در پایان گفت: از این ۱۳ و نیم میلیون حدود ۶ و 

نیم میلیون تردد تنها در شهرهای مرزی ثبت شده است.

تشریح آخرین وضعیت بازار لوازم التحریر

سردار هادیانفر: بیش از ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار زائر ایرانی اربعین به عراق سفر کردند

 مدادهای قاچاق همه چینی هستند؛


